

တၢ်အိၣ်လီၤဖျိၣ်သးမွၢ်မနုၤလဲၣ်.

1/11/2022



တၢ်အိၣ်လီၤဖျိၣ်သးန့ၣ်မွၢ်ဝဲလၢ ပှၤမၤကွၢ်သးဖျါလၢအအိၣ်ဒီးဒီးတၢ်ဆါဃာ် မ့တမ့ၢ် အိၣ်ဒီး COVID-19 တၢ်ဆါပနီၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. နဒုးဘၣ်ကူဘၣ်ကဲပှၤဂၤလၢတၢ်ဆါဃာ်သ့ ဒီးရၤလီၤတၢ်ဆါဃာ်ဆူပှၤဂၤအိၣ်သ့စးထီၣ် 2 သီဆူအမၢ်ညါတချုးနအိၣ်ဒီးတၢ်ဆါပနီၣ်အဆိကတၢ် တုၤလီၤလၢနတၢ်အိၣ်လီၤဖျိၣ်သးအဆၢကတီၢ်ဝဲၤကွၢ်ကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်တအိၣ်ဒီးတၢ်ဆါပနီၣ်နီတဘျီဘၣ်န့ၣ်, နဒုးဘၣ်ကူဘၣ်ကဲတၢ်သ့ စးထီၣ်လၢ 2 သီတချုးနမၤကွၢ် COVID-19 န့ၣ်လီၤ. ပှၤတဂၤလၢလၢလၢ အဟဲဘူးဒီးန့ၣ်မဲကတီၢ်အံၤအိၣ်ဘူးဘၣ်ဒီးတၢ်ဆါအဟံၤ ဒီးကြၢၤလူၤဟံၤမၤထွဲဝဲဒၣ် တၢ်အိၣ်လီၤဆီအတၢ်န့ၣ်ကျဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်လီၤဖျိၣ်သးအိၣ်ပညိၣ်မွၢ်ဝဲ-

ဖဲန့ၣ်ကစၢ်ဒၣ်နဲနဟံၣ်ပူၤဒၣ်လီၤ, နကြၢၤအိၣ်ယံၤလီၤသးဒီးပှၤအဂၤတဖၣ်တသ့ဖဲအသ့ တုၤလီၤလၢနဘၣ်အိၣ်လီၤဖျိၣ်ပှၤထီၣ်တစူန့ၣ်လီၤ.



အိၣ်လၢဟံၣ် မ့တမ့ၢ်ဘၣ်လၢ နဘၣ်လဲၤဆူကသံၣ်ကသီတၢ်ကွၢ်ထွဲအဂီၢ်.



မ့ၢ်သ့န့ၣ် သူတၢ်လုၢ်ထံဒၢးလီၤဆီလီၤသးဒီး ပှၤလၢအအိၣ်လၢနဟံၣ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်တက့ၢ်.



သီးနီၣ်ကျါၢ်ဘၢမံၢ် ဖဲနမ့ၢ်ဘၣ်အိၣ်ဘူးဒီးပှၤအဂၤအခါန့ၣ်တက့ၢ်.



အိၣ်လီၤဆီဒီးပှၤအဂၤလၢဒၢးလီၤဆီဒၣ်တၢ်တဖျါၣ်လၢနဟံၣ်အပူၤတက့ၢ်.



မၤကဆူကဆီတၢ်မံၢ်ဖဲခိၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ထိးဘူးအီၤခဲအံၤခဲအံၤ (လီၤတံစိတဖၣ်, ပဲတြီအကမိၢ်တဖၣ်, မ့ၢ်ပဒုတဖၣ်, တၢ်ဟးလီၢ် အစုဖိၣ်တဖၣ်, တၢ်သ့စုဖျါမံၢ်လီၤခီအစုဖိၣ်တဖၣ်, ခးဖးထီ အဖီခိၣ်တဖၣ်, ဒီးထးသးတူးဘၣ်တဖၣ်)တက့ၢ်.



ကျဲးစၢးဒိသိးန့ၣ်သ့တစူးကါယုာ် နနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဖိတၢ်လံၤတမံၤယီၤ ဒီးပှၤဂၤတက့ၢ်.

ယမပတုာ် တၢ်အိၣ်လီၤဖျါၣ်သး ကသ့အခါဖဲလဲၣ်.

နကၠးအိၣ်လီၤဖျါၣ်သးဒီးပုၤဂၤ တုၤလီၤလၢန-

- တၢ်လီၤကိၢ်တအိၣ်လၢကၢ် 24 န့ၣ်ရံၣ်တီၢ်ပူၤ (တၢ်အံၤအခိပညီၣ်မ့ၢ်ဝဲနတ အိကသံၣ်မၤစ့ၤလီၤတၢ်လီၤကိၢ်ဘၣ်), ဒီး
- နတၢ်ဆါအပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဟဲၤဂ့ၤထီၣ်လၢ 24 န့ၣ်ရံၣ် အတီၢ်ပူၤ, ဒီး
- နမၤကွၢ်သးအံၤ အိၣ်ယံာ်တ့ၢ်လဲၣ် အစ့ၤကတၢၢ် 5 သီ.
- နမ့ၢ်တအိၣ်ဒီးတၢ်ဆါပနီၣ်တဖၣ်ဘၣ်န့ၣ်, အိၣ်လၢနဟံၣ် 5 သီ စးထီၣ်လၢနမၤကွၢ်သးဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်တက့ၢ်. နမ့ၢ်အိၣ်တဆူၣ်ဘၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ဆါအပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဟဲၤ အါထီၣ်န့ၣ်, နကဘၣ်က့ၤစးထီၣ်အိၣ်လီၤဖျါၣ်သး 5 သီ အသီတဘျီကဒီး န့ၣ်လီၤ. မၤလီၤအါထီၣ် ဖဲအံၤ န့ၣ်တက့ၢ်.

ဖဲနပတုာ်အိၣ်လီၤဖျါၣ်သး လၢနဟံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ် သူ တၢ်ဖျါၣ်နီၤဒုလၢ အဘၣ်လိာ်အသးဒီးနဂ့ၤဂ့ၤဆူၣ်ညါ 5 သီ ဖဲနအိၣ်ဒီးပုၤအါဂၤ ပုၤကဖျါၣ်အခါန့ၣ်တက့ၢ်.

ပုၤလၢအိၣ်ဆိးတပူၤဃီဒီးယၤတဖၣ် ကဘၣ်အိၣ်လီၤဆိဝဲဒၣ်ဆိးယံာ်လဲၣ်.

တၢ်အံၤကိဝဲဒၣ်လၢ နကအိၣ်အိၣ်လီၤဖျါၣ်သးဒီးပုၤလၢအဘၣ် COVID-19 တၢ်ဆါ လၢအိၣ်ဒီးနုၤလၢဟံၣ်တဖျါၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတဂၤဂၤလၢအတဆဲးဘၣ်ကသံၣ်ဒီးသဒါ မ့တမ့ၢ် အမ့ၢ်တဆဲးဘၣ် COVID-19 ကသံၣ်ဒီးသဒါ ခဲလၢာ်ဘၣ်, မ့တမ့ၢ် စးထီၣ်ဖဲပုၤလၢအဘၣ် COVID-19 တၢ်ဆါအံၤ အိၣ်ဒီးနုၤယံာ်န့ၣ်ဒီး အသီ 90 န့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်လီၤဆိသး ဖဲဟံၣ်လၢ 5 သီအတီၢ်ပူၤ န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟဲၤဘျးဒီးနုၤ ဖဲနဘၣ်ကူဘၣ်ကိၢ်တၢ်သ့အခါ ကိးဆါကတီၢ်ဒီးန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်စးထီၣ်တၢ်အိၣ်လီၤဆိကဒီးတဘျီ လၢ 5 သီ န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် တၢ်မၤကွၢ်အစၢမ့ၢ်ဖျါလၢာ် တအိၣ်ဒီးတၢ်ဆါယၢ်ဒၣ်လိာ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တကၠး ဟံပတုာ်တၢ်အိၣ်လီၤဆိလိာ်သး တချုးပုၤထီၣ် 5 သီဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲနမ့ၢ်လိာ်ဘၣ်ကသံၣ်ကသီတၢ်ကူစါအခါ.

နတၢ်ဆါပနီၣ်မ့ၢ်နးထီၣ် မ့တမ့ၢ် နမ့ၢ်တူၢ်ဘၣ်လၢလိာ်ဘၣ်ဆူၣ်ချုၤတၢ်ကွၢ်ထွဲန့ၣ်, မၤန့ၢ်တၢ်ကူစါအတၢ်မၤစၢၤတဘျီဃီတက့ၢ်. တၢ်အံၤပူၤဖျါးဒီးတၢ်ဘၣ်ယိာ် ဖဲတၢ်လဲၣ်ဆူတၢ်ဆါ ဟံၣ် မ့တမ့ၢ် ကသံၣ်ကရၢာ်ဝဲဒၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤ. သိးနီၣ်ကျါၢ်ဘၢမံၤဒီးဒုးသ့ၣ်ညါဆူၣ်ချုၤပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်အပုၤမၤတၢ်ဖိလၢ နအိၣ်ဒီးတၢ်မၤကွၢ်သးဖျါလၢအအိၣ်ဒီး COVID-19 တၢ်ဆါ ဃၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

နမ့ၢ်အိၣ်ဒီးဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတၢ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်အံၤအတၢ်ပနီၣ်တဖၣ်န့ၣ်*, မၤန့ၢ်တၢ်ကူစါတဘျီဃီန့ၣ်တက့ၢ်.



တၢ်ကသါကိခဲ မ့တမ့ၢ် ကသါတလၢ



တၢ်အဆါ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဆိၣ်သ နးဖဲနသးနီၤပုၤလၢအတလီၤမၤ ဘၣ်



တူၢ်ဘၣ်သးကဒိကဒါမ့တမ့ၢ် မံၤဂဲၤ ထၢၣ်တန့ၢ်ညီညီဘၣ်



ဖဲနနိးပျုၤ မ့တမ့ၢ် မံာ်သၣ်ဖျါ ထီၣ်လးထီၣ်လါ

*တၢ်တဖၣ်အံၤတမ့ၢ်ဝဲဒၣ် ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတၢ်ဆါအပနီၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ဘၣ်. နမ့ၢ်သးကိၢ်တၢ်န့ၣ် ကိးနကသံၣ်သရၢာ်တက့ၢ်.